
16. X. – KATECHEZA VII: KTO MOŻE „ZGŁOSIĆ” CHRZEST DZIECKA? 
 
 

W czasie dzisiejszej katechezy, będziemy starali się odpowiedzieć na pytanie: kto 
może zgłosić dziecko do sakramentu chrztu? Zacznijmy od historii, która miała miejsce 
podczas II wojny światowej. W czasie wywozu Żydów do obozu koncentracyjnego pewna 
żydowska rodzina ratując od śmierci swoje nowo narodzone dziecko oddała je pod opiekę 
polskim sąsiadom. Przybrani rodzice otoczyli maleństwo wielką miłością i troską. Zabierali 
także na Msze św. i nabożeństwa do miejscowego kościoła. Mieli jednak dylemat, czy 
ochrzcić dziewczynkę. Wiedzieli, że byłoby to sprzeczne z religią jej przodków, dlatego 
wstrzymywali się z tym wydarzeniem. Po zakończeniu wojny po dziecko zgłosiła się cudem 
ocalała matka. Ojciec i rodzeństwo zginęli w obozie. Matka ze łzami w oczach dziękowała za 
opiekę i uratowanie córeczki oraz uszanowanie odrębności religijnej. Czy opiekunowie mogli 
ochrzcić dziecko? Odpowiedź brzmi: tak. Wiedzieli jednak, że to rodzice mają prawo 
decydować o wychowaniu w wierze swojego dziecka.  

Prawo kanoniczne, na temat udzielania chrztu mówi:  
w kanonie 867 w paragrafie I, że rodzice mają obowiązek troszczyć się, ażeby ich dzieci 
zostały ochrzczone w pierwszych tygodniach możliwie najszybciej po urodzeniu, a nawet 
jeszcze przed nim powinni się udać do proboszcza, by prosić o sakrament dla dziecka 
i odpowiednio do niego się przygotować. 

Paragraf II mówi, że jeśli dziecko znajduje się w niebezpieczeństwie śmierci, powinno 
być natychmiast ochrzczone. 
Kanon 868 podkreśla, że do godziwego ochrzczenia dziecka wymaga się: 

 zgody rodziców lub przynajmniej jednego z nich lub prawnych opiekunów; 
 istnienia uzasadnionej nadziei, że dziecko będzie wychowane po katolicku; jeśli jej 

zupełnie nie ma, chrzest należy odłożyć. 
Jedynym wyjątkiem od tej zasady, że bez zgody rodziców można ochrzcić dziecko jest 

niebezpieczeństwo jego śmierci. 
„Instrukcja duszpasterska Episkopatu o udzielaniu sakramentu chrztu świętego 

dzieciom” poucza, że do chrztu należy dopuszczać wszystkie dzieci zgłoszone przez rodziców 
lub prawnych opiekunów, jeśli osoby te są wierzące i zobowiążą się, że dzieci będą 
wychowywane w wierze, w której zostaną ochrzczone. Wychowanie w wierze oznacza: 
doprowadzenie dziecka do świadomej przyjaźni z Chrystusem, przez przekazanie mu 
podstawowych prawd wiary i zasad moralności głoszonych przez Kościół katolicki, 
nauczenie dziecka modlitwy, włączenie go w życie wspólnoty katolickiej (Msza św. 
niedzielna), posyłanie na naukę religii, doprowadzenie do pełnego udziału w Eucharystii i do 
przyjęcia sakramentu bierzmowania oraz wprowadzenie w dojrzałe i odpowiedzialne życie 
chrześcijanina. 

Podsumowując, dziecko do sakramentu chrztu zgłaszają rodzice najpóźniej na 
2 tygodnie przed planowanym terminem udzielenia sakramentu, jeśli istnieje uzasadniona 
przyczyna wystarczy obecność jednego z rodziców. Zgłoszenie w biurze parafialnym 
przyjmuje tylko duszpasterz. Ustala on z rodzicami dokładny termin chrztu, udział w liturgii 
i sprawy związane z przyszłym wychowaniem dziecka.  


